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Beslutningsreferat fra Nordjyllands Politis  

kredsrådsmøde den 7. februar 2023 

 
Deltagere: 

Politidirektør Anne Marie Roum Svendsen 

Chefpolitiinspektør Karsten Hansen 

Stabschef Henrik Kjær Thomsen   

Borgmester Thomas Kastrup-Larsen, Aalborg Kommune 

Borgmester Birgit Hansen, Frederikshavn Kommune 

Borgmester Mogens Jespersen, Mariagerfjord Kommune 

Borgmester Mikael Klitgaard, Brønderslev Kommune  

Borgmester Tobias Birch Johansen, Læsø Kommune 

Borgmester Jesper Greth, Rebild Kommune  

Viceborgmester Per Møller, Hjørring Kommune (for borgmester Søren Smalbro) 

 

Afbud: 

Borgmester Mogens Gade, Jammerbugt Kommune 

Borgmester Per Bach Laursen, Vesthimmerlands Kommune 

Chefanklager Michael Møller Hansen 

 

Referent: Stine Eriksen 

 

 

Dagsorden: 
 

1) Godkendelse af dagsorden  

2) Godkendelse af referat fra mødet den 6. december 2022 

3) Oplæg fra Det Kriminalpræventive Sekretariat om opmærksomhedsindsats på skoler vedrørende radika-

lisering og ekstremisme 

4) Kredsrådets beretning for 2022 

5) Det aktuelle kriminalitetsbillede 

6) Bordrunde 

7) Eventuelt 

 

 

Anne Marie Roum Svendsen bød velkommen.  
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Ad punkt 1) Godkendelse af dagsorden 

 

Dagsordenen blev godkendt. 

 

 

Ad punkt 2) Godkendelse af referat fra mødet den 6. december 2022 

 

Referatet blev godkendt. 

 

Anne Marie Roum Svendsen oplyste, vedrørende referatets pkt. 3 om krisen i Europa og den lokale situation, 

at der i forlængelse af seneste kredsrådsmøde er afholdt møde i den lokale strategiske beredskabsstab (LBS-

S), hvor alle kommunaldirektørerne deltog. Her blev der blandt andet drøftet håndtering af krisesituationer. 

 

 

Ad punkt 3) Oplæg fra politiets kriminalpræventive sekretariat om opmærksomhedsindsats 

på skoler og uddannelser vedrørende radikalisering og ekstremisme 

 

Politiets kriminalpræventive sekretariat orienterede om radikalisering og ekstremisme, herunder hvad kommu-

nerne i særdeleshed bør være opmærksomme på, vedrørende nye tendenser inden for radikalisering.  

 

Der blev endvidere orienteret om INFO-hus Nordjylland, hvor personer med særlig viden inden for radikalise-

ring og ekstremisme tilbyder rådgivning. Kommunale medarbejdere, lærere, pædagoger og andre borgere kan 

henvende sig til INFO-hus Nordjylland, hvis der opstår bekymringer i forhold til personer, der udviser tegn på 

radikalisering og ekstremisme, hvor det dog ikke er i et sådant omfang, at det giver anledning til en politian-

meldelse. Politiassistent Allan Krarup er INFO-hus koordinator ved Nordjyllands Politi og kan kontaktes via 

telefonnummer 51792201 eller via e-mail njyl-infohus@politi.dk.  

 

Der blev endvidere henvist til PET’s udgivelse ”Vurdering af terrortruslen mod Danmark”, der blev udgivet i 

marts 2022, og som kan findes på PET’s hjemmeside. 

 

 

Ad punkt 4) Kredsrådets beretning for 2022 

 

Anne Marie Roum Svendsen lavede nedslag i kredsrådets beretning for 2022, herunder vedrørende afsnittet 

”Tryghed i nattelivet”; et emne som til stadighed er meget aktuelt. Hun opfordrede til, at vi bevarer og optimerer 

det gode samarbejde mellem politiet og kommunerne for at sikre tryghed i nattelivet. 

 

Mogens Jespersen oplyste, at Mariagerfjord Kommune, som forebyggende tiltag, har iværksat øget belysning 

i det offentlige rum, men at det kan være vanskeligt at balancere, hvordan der konkret skal sættes ind, idet 

mere nattebelysning også er til gene for nogle borgere. 

 

Anne Marie Roum Svendsen orienterede endvidere om afsnittet ”Bedre hjælp til ofre for stalking”, der bl.a. 

tager udgangspunkt i den nye straffelovsbestemmelse om stalking. Kriminaliteten i Nordjylland er generelt 
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faldende, hvilket taler for, at borgerne generelt kan føle sig trygge. Der har dog været mange anmeldelser 

vedrørende stalking, hvorfor politiet anvender mange ressourcer på denne sagstype. Det skyldes dog primært 

nogle få, omend omfangsrige, sager.  

 

Angående responstider i yderområderne, er det et emne, der stadig er fokus på. Nordjyllands Politi har altid 

patruljer i de forskellige kommuner, hvilket har medvirket til at nedsætte responstiden.  

 

Mikael Klitgaard spurgte, hvorfor det forlyder sig, at fængslerne er overfyldte, når kriminaliteten generelt i 

længere tid har været faldende. 

 

Anne Marie Roum Svendsen oplyste, at årsagen til overfyldte fængsler formentlig er, at der udmåles længere 

fængselsstraffe som følge af lovændringer, herunder bl.a. bandepakkerne. Derudover er antallet af varetægts-

fængslede under efterforskningen og domstolenes behandling er også højere, end vi har set tidligere. 

 

 

Ad punkt 5) Det aktuelle kriminalitetsbillede 

 

Karsten Hansen gennemgik oversigten med nøgletal, der er trukket fra den 1. januar 2023 til og med den 31. 

januar 2023. Derudover informerede han om den seneste tids uroligheder med knivstikkeri og skyderi i Aal-

borg. Disse sager har, efter alt at dømme, relation til konflikter i det kriminelle miljø. I de aktuelle tilfælde blev 

gerningsmændene hurtigt pågrebet af politiet, som følge af en intensiv og hurtig efterforskningsindsats. 

 

Voldssager 

Nordjyllands Politi har registreret en stor stigning i antallet af voldssager fra 2021 til 2022, men dette skyldes, 

at stalkingsagerne pt. tæller med i voldsstatistikken.  

 

Indbrud 

Der er sket en mindre stigning i antallet af indbrud i Nordjylland fra 2021 til 2022. Dette kan tilskrives, at der i 

2021 var et historisk lavt antal indbrud på grund af covid-19, hvor de fleste mennesker opholdt sig hjemme. 

Kriminalitetsbilledet for indbrud har således stabiliseret sig på et mere normaliseret niveau i 2022. 

 

Økonomisk kriminalitet 

Der er generelt sket et fald i økonomisk kriminalitet fra 2021 til 2022. Dog er der en del af de fortsat verserende 

sager tunge og ressourcekrævende.  

 

Nordjyllands Politi arbejder fortsat med at informere borgerene om økonomisk kriminalitet. Der er således 

blevet bragt kampagne omkring hvidvask, der advarer – især unge – mod at blive muldyr, f.eks. ved at krimi-

nelle får de unge til at hvidvaske penge via deres bankkonto. Derudover har Nordjyllands Politi bragt en kam-

pagne rettet mod ældre borgere med det formål at forebygge økonomisk svindel. Her er problemet primært, at 

de ældre borgere bliver franarret oplysninger i form af personlige koder til netbank m.v. 

 

Karsten Hansen oplyste slutteligt, at nedbringelse af responstider i yderområderne udfordres af, at der i nogle 

områder kan være færre end én opgave om ugen i gennemsnit, hvorfor det er ressourcetungt for politiet altid 

at have patruljer kørende i disse områder. 
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Birgit Hansen spurgte, hvordan politiet agerer, når kriminalitetsstatistikken i en kommune pludselig stiger 

meget voldsomt. Her med udgangspunkt i, at der er sket en stigning i næsten samtlige nøgletal for Frederiks-

havn Kommune – bortset fra området økonomisk kriminalitet.  

 

Anne Marie Roum Svendsen oplyste, at politiets indsats, på visse områder, også afspejler sig i antallet af 

sager. Derfor er tallene ikke nødvendigvis et udtryk for, at politiet undlader at gøre noget, men nærmere om-

vendt. Når der f.eks. ses en stigning i antallet af færdselssager, kan det være resultatet af, at politiet i en given 

periode har øget fokus på færdselsområdet og stopper flere billister. 

 

Karsten Hansen orienterede om, at Nordjyllands Politi er organiseret således, at der er afdelinger med for-

skellige specialer, herunder f.eks. indbrudsgruppen, der spotter tendenser inden for indbrudsområdet. Såfremt 

en gruppe gerningspersoner er særligt aktive i et område over en kort periode, vil indbrudsgruppen således, 

relativt hurtigt, kunne sætte ind. En sådan ’indbrudsbølge’ vil også give et udslag i statistikken. 

 

Derudover foretager politiet løbende en vurdering af, om der er nok efterforskere til at håndtere de sager, der 

hører under et givent område, herunder f.eks. økonomisk kriminalitet. Hvis der opleves et for stort pres på en 

afdeling i forhold til antallet af sager, vil der løbende blive flyttet ressourcer. 

 

Tobias Birch Johansen spurgte, om tallene i nøgletalsrapporten er opgjort i antallet af anmeldelser. 

 

Anne Marie Roum Svendsen bekræftede, at tallene var udtryk for antallet af anmeldelser, men at det ikke 

nødvendigvis var udtryk for stigende kriminalitet, idet en del af anmeldelserne er initiativsager, hvor politiet af 

egen drift iværksætter en efterforskning. Dette gælder særligt inden for områder som færdsel samt sager om 

besiddelse og salg af narkotika. 

 

 

Ad punkt 6) Bordrunde 

 

Thomas Kastrup-Larsen orienterede om, at Aalborg Kommune var optaget af den kriminalitet, der rører på 

sig i de kriminelle miljøer. Derudover bliver der i kommunen drøftet, om hvorvidt afgørelser fra politiets trafik-

afdeling er for restriktive.  

 

Birgit Hansen orienterede om, at Frederikshavn Kommune har en god dialog med Nordjyllands Politi. Hun 

opfordrede til, at der – i lighed med sidste år – fortsat var opmærksomhed på Skagen, hen over sommermå-

nederne. Særligt hvad angår trafikafvikling og støj, hvilket er emner, som fylder meget for de lokale beboere.  

 

Tobias Birch Johansen orienterede om, at Læsø Kommune er glade og tilfredse med deres nye betjent, 

Peter Mortensen, som har formået at skabe en god tillid til befolkningen på Læsø.  

 

Jesper Greth orienterede om, at Rebild Kommune har et ønske om, at Nordjyllands Politi er opmærksomme 

på ulovlig knallertkørsel i Støvring, idet de skaber en utryghed, som fylder meget hos de lokale beboere. 
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Per Møller orienterede om, at det generelt går godt i Hjørring Kommune. Dog opleves euforiserende stoffer 

som et problem i nattelivet. Der blev endvidere spurgt ind til, hvad Nordjyllands Politi foretager sig i forhold til 

ulovlige parkeringer. 

 

Anne Marie Roum Svendsen orienterede om, at det kun er parkeringer, der er til åbenlys gene eller fare for 

trafikken, som politiet tager sig af.  

 

Mikael Klitgaard og Mogens Jespersen havde ikke bemærkninger til bordrunden. 

 

 

Ad punkt 7) Eventuelt 

 

Anne Marie Roum Svendsen orienterede om udviklingen på voldtægtsområdet, efter den samtykkebaserede 

voldtægtsbestemmelse trådte i kraft den 1. januar 2021.  

 

Den nye bestemmelse har medført, at der bliver dømt personer, som ikke ville være blevet dømt tidligere, 

f.eks. som følge af passivitet hos offeret. Det har også medført, at der er sket en firedobling af anmeldelser 

vedrørende voldtægt. Der kommer flere anmeldelser fra – og mod – helt almindelige og meget unge menne-

sker, ofte i relation til situationer, hvor begge parter har været berusede. Det er vigtigt, at særligt de unge er 

opmærksomme på, hvornår der kan være tale om voldtægt – både af hensyn til det potentielle offer og ger-

ningspersonen. Det er et vanskeligt emne at italesætte; her er ikke tale om et udtryk for ”victim blaming”, men 

et ønske om at skabe en generel forståelse for, at en grænseoverskridende seksuel oplevelse ikke nødven-

digvis kan defineres som en voldtægt, ligesom de unge – typisk mænd – har brug for mere viden om, hvad et 

samtykke betyder. 

 

Det blev drøftet, hvorvidt der skal laves en oplysningskampagne, som henvender sig til de unge i folkeskolerne 

og gymnasierne, for at oplyse om, hvilke situationer, der er relevante at anmelde til politiet. Det blev aftalt, at 

Nordjyllands Politi arbejder videre med et forslag. 

 

 

Næste ordinære møde er fastlagt til den 9. maj 2023. 
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